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 متولــی امــور اجرائــی کشــور، دولت بــا محوریت 
رئیس جمهور و ســپس وزرای کابینه اســت؛ نمی شود 
معاون امور زنــان و خانــواده رئیس جمهور دربــاره حجاب و 
گشــت های ارشــاد حرفی بزند دولت چه بخواهد چه نخواهد 
مســوولیت گشت ارشاد متوجه اوســت چرا که نیروی انتظامی 
مجری سیاست ها و تصمیمات دولت است. بنابراین باید در این 
باره پاســخگو باشد. کلیت دولت شــامل رییس جمهور و کابینه 
است. اینکه فرافکنی کند مورد قبول نه مردم است و نه مجلس.

دوره نمایندگی طبق قانون چهار ســال است و زمان 
ثبت نام مجلس هم از نظر عقلی و منطقی مشــخص 
اســت. ثبت نام نامزدها شــش ماه قبل از انتخابات، فضای 
کشــور را انتخاباتی کرده و نقش مجلــس در قانون گذاری را 
کم رنگ می کند. از این جهت برای انتخابات فی النفسه مشکلی 
نیست، اما اینکه مجلس را از هم اکنون وارد فضای انتخابات 
کنند، از نظر قانون گذاری نقــش مجلس را کم رنگ می کند که 

برای کشور آسیب زاست
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نماینده بجنورد: 
با این دست فرمان 

به لبه پرتگاه می رویم
نماینــده بجنــورد  محمــد وحیــدی، 
می گویــد: اگر آقایان بخواهند کشــور را با 
همین فرمــان اداره کنند، قطعا مملکت را 
در حوزه اقتصادی بــه لبه پرتگاه می برند. 
آقای خانــدوزی، وزیر اقتصــاد، هیچ چیز 
را گــردن نمی گیــرد. بــه گــزارش رویداد 
۲۴، محمــد وحیدی، نماینــده بجنورد، در 
توصیف اوضاع نابســامان اقتصادی کشور 
به رویــداد ۲۴ می گوید: من چند روز پیش 
در اخطار قانون اساســی به اصل ســوم و 
ماده ۱۲ اشــاره کردم که آقای قالیباف هم 
ایــن موضوع را تأیید کــرد؛ اینکه وضعیت 
اقتصادی و معیشتی در تأمین حداقل های 
مردم با چالش روبه رو شــده اســت. وی 
می گوید: بــه حوزه هــای انتخابیه هم که 
می رویم، پاســخی بــرای مــردم نداریم و 
بخشــی از آن بــه خاطــر نــوع رفتارهای 
اقتصادی اســت که در ســطح دولت توأم 
بــا فقــدان مدیریت اســت؛ یعنــی ما در 
کشــور هزینــه می کنیم، ولــی نمی توانیم 
رضایتمندی ایجاد کنیم. برای مثال، یارانه 
را افزایش می دهیم، ولی هیچ رضایتمندی 
وجــود ندارد. وقتی تأمیــن اقلام مورد نیاز 
خانواده هــا انجام نمی شــود، ایــن یارانه 
دقیقا چه مشــکلی را حل می کند؟ غیر از 
این اســت که تورمــی را در جامعه تزریق 
می کند؟ یا درباره پــول ملی، وقتی با وزیر 
اقتصاد موضوع را مطرح می کنیم و سؤال 
در صحن قرار می گیرد، وزیر اقتصاد، آقای 
خانــدوزی، گردن نمی گیــرد و می گوید بر 
عهــده بانک مرکزی اســت و حفظ ارزش 
پول ملی و ارز ملی با بانک مرکزی اســت. 
آقای خاندوزی آیا شما ســر تیم اقتصادی 
دولت هســتید یا خیر؟ ضمن اینکه شــما 
در بســیاری از جلســات اقتصادی دولت 
مطــرح  اقتصــادی  اول  فــرد  به عنــوان 
شــده اید. وحیــدی می گویــد: در مجلس 
هم اگر نماینــده ای درباره اقتصاد زیربنایی 
شــامل روابط پولی و مالی و بانکی سؤالی 
می پرســد، حتما بــا وزیر اقتصــاد روبه رو 
می شــود و او نمی توانــد بگویــد که مدیر 
بانک مرکــزی اینجا فراخوان شــود. آقای 
خاندوزی اگر این موضوع از شما به عنوان 
وزیر خواســته شد و پاســخ گو نیستید، باید 
به دولــت منعکس کنید و مثلا بگویید این 

سؤال به رئیس جمهور برمی گردد.

رئیس دیوان عدالت اداری:
حکم دیگر میثم لطیفی 

باید مورد بررسی قرار گیرد
رئیــس دیــوان عدالــت اداری درباره 
ابطــال حکــم میثــم لطیفــی و احتمال 
بررســی مجــدد آن توضیحاتــی داد. به 
مظفری،  ایســنا، حکمت علــی  گــزارش 
رئیــس دیوان عدالت اداری، با اشــاره به 
احتمال انتصاب میثم لطیفی در ســمتی 
دیگــر گفت: حکم دیگری که قرار اســت 
برای آقای لطیفی صادر شــود، باید مورد 
بررسی قرار گیرد. ابطال حکم انتصاب یک 
بخش از قضیه بوده و هنوز هیچ بحثی در 
رابطه با حکم انتصاب جدید مطرح نشده 
اســت. وی با تأکید بر اینکه دیوان عدالت 
اداری در انتصــاب افــراد هیــچ دخالتی 
ندارد، گفت: دیوان عدالــت اداری صرفا 
به دنبال آن است که رأی صادر شده اجرا 
شــود و اگر رأی اجرا شــود، پرونده بسته 
خواهد. امــا از آنجایی کــه احیانا همین 
فرد قرار اســت در دولت باقی بماند، باید 
ابلاغ جدیدی صادر شــود و بررسی اینکه 
آیا انتصــاب دوم مطابق با قانون اســت 
یا خیــر فعلا جای بحث نــدارد و باید در 
رابطــه با آن در زمان مشــخص بررســی 
صورت گیــرد. رئیس دیوان عدالت اداری 
با اشــاره به احتمال ابطال حکم انتصاب 
سایر مسئولان دولتی گفت: دیوان عدالت 
اداری مرجع رســیدگی به شکایات است.
اگــر فــردی از تصمیمــی، مقــرره ای و 
آیین نامه ای شــکایت کنــد، دیوان عدالت 
اداری در آن موضوع ورود می کند و ملاک 
بررســی نیز قانون اســت. مظفری گفت: 
هنوز هیچ شــکایتی در خصــوص احکام 
سایر مســئولان دولتی مطرح نشده است؛ 
البته دیوان عدالت اداری بر اساس قانون 
ایــن اجــازه را دارد که در حــوزه حقوق 
عامه، خود رأسا وارد شود، ولی بسیاری از 
موارد شکایت های موردی هستند. رئیس 
دیوان عدالــت اداری تصریــح کرد: جزء 
افتخارات جمهوری اسلامی این است که 
قانون  با  شــهروندانش می توانند مطابق 
اساســی از حکم یک مقام عالی کشوری 
شــکایت کنند، امــا هنوز راجع به ســایر 
مسئولان هیچ شکایتی مطرح نشده است.

  ایــران در جنگ تحمیلی رشــادت های زیادی بــه خرج داد و   .
شــهدای بزرگواری نیز تقدیم کرد تا یک وجب از خاک کشــور از 
دست نرود؛ اما به تازگی شــاهدیم که روسیه و چین به عنوان دو 
کشــور هم پیمان، تمامیت ارضی ایران را به رسمیت نشناختند و 
مجلس و دولت صرفا به دادن تذکر اکتفا کردند. به نظر شــما بهتر 
نبود با توجه به سابقه دلیری های فرزندان ایران واکنش جدی تری 

به این موضوع نشان داده می شد؟
همان طور که گفتید، برای حفظ تمامیت ارضی این آب و خاک 
شــهدای زیادی تقدیم کرده ایم و باید از این دســتاورد محافظت 
کنیم؛ اما روســیه و چین هم مثل دیگر کشورها منافع ملی دارند 
و هر کجا منافع شان تأمین شود، به همان سمت وسو گرایش پیدا 
می کننــد. از طرفــی با توجه به توافق و تفاهمــی که بین ایران و 
عربستان صورت گرفت و اختلافات عربستان با سوریه و همچنین 
کشورهای منطقه  مرتفع شد، تا حدی حضور غرب در حوزه خلیج 
فارس کم رنگ شد؛ بنابراین روســیه از این فرصت استفاده کرد و 
با بیان همراهی با شــورای همکاری خلیج فــارس درباره جزایر 
ســه گانه ایرانی ادعــای امارات را تکرار کرد تا ایــن خلأ را پر کند. 
به همین دلیل اعتقاد دارم دســتگاه دیپلماسی ایران باید برخورد 

قاطع تری با روسیه دراین باره داشته باشد.
گاهی ممکن است کشــورهایی مثل حوزه خلیج فارس بحث 
جزایر ســه گانه را مطرح  کنند، همان طور که تاکنون بارها این ادعا 
را مطرح کرده اند و بیشــتر جنبه سیاســی دارد؛ اما وقتی کشوری 
مثل روســیه به عنوان یک قــدرت جهانی این مســئله را مطرح 
می کند، قطعا این رفتارش پیام خاصی دارد و دستگاه دیپلماسی 

کشور باید برخورد قاطعی با آن داشته باشد.
البته این نکته درخورتوجهی اســت که روســیه از نظر نظامی 
کشــور قدرتمندی است؛ اما از نظر اقتصادی قدرت چندانی ندارد 
و در حال حاضــر به طور هم زمان درگیر مباحث داخلی و خارجی 
است و در موضع ضعف قرار دارد؛ بنابراین دستگاه دیپلماسی ما 
باید جدی تر با این موضوع برخورد می کرد تا در آینده شاهد تکرار 
چنین مواردی از ســوی دیگر کشورها نباشــیم. هرچند اگر همان 
زمان که چین چنین موضوعی را مطرح کرد، دســتگاه دیپلماسی 
ما بــا آن برخورد می کــرد، اکنون شــاهد تکرار این گســتاخی و 

نادیده گرفتن تمامیت ارضی ایران از سوی روسیه نبودیم.
بــه هر حال با توجــه به فضای فعلی منطقه، روســیه فضا را 
مناسب  دید و با صدور بیانیه مشترک کشورهای حوزه خلیج فارس، 
ادعای امارات درباره جزایر ســه گانه ایرانی را تکرار کرد تا بین آنها 
جای پایی باز کند و به نوعی جایگزین غرب در منطقه شــود؛ اما از 
آنجایی که تمامیت ارضی برای ما خط قرمز است، دراین باره هیچ 

تعارفی با هیچ کشوری در دنیا ازجمله روسیه نداریم.
 چرا دســتگاه دیپلماســی ما همان طور که پیش ازاین در قبال   .

توهیــن چین به تمامیت ارضی کشــورمان آن طور که باید موضع 
نگرفت، اکنون هم در قبال توهین روســیه موضع درخورتوجهی 

نمی گیرد؟
به اعتقاد مــن هم، وزارت خارجه ایران باید برخورد قاطع تری 
نسبت به موضوع نشــان می داد. مثلا می توانســت رابطه مان با 
روسیه را تهدید کند و این تهدید را در جایی دیگر جبران کند. حتی 
می توانســتیم رابطه با چین را که قبل از روســیه دست به این کار 
زده بــود، تهدید کنیم. قطعا قدرت اقتصــادی را که ما در منطقه 
خلیج فارس داریم، روســیه ندارد؛ امــا از آنجایی که منافعش از 
طرف کشــورهای عربــی در منطقه تأمین می شــود، چنین کاری 
انجــام می دهد تا تحت تأثیر لابی شــورای همکاری حوزه خلیج 
فــارس، به عنوان یک راهبرد بتوانــد در آینده جایگاهی پیدا کند و 
منافــع خــود را تأمین کند. مثل غرب که تا قبــل از تحکیم رابطه 
ایران و عربستان اجازه حضور جدی روسیه به منطقه را نمی داد.

 جناب حیدری برخی کارشناســان با اشــاره به شعار محوری   .
نه شــرقی، نه غربی این بحث را مطرح می کنند که درحال حاضر 
رویکرد به شرق را نمی توان در راستای این شعار ارزیابی کرد، نظر 

شما دراین باره چیست؟
شــعار نه شــرقی، نــه غربــی اول انقــلاب، شــعاری برای 
وابستگی نداشــتن به غرب و شرق بود و دلیل آن وابستگی بیشتر 
رژیم قبل به غرب بــود. به همین دلیل بنیان گذار انقلاب به منظور 
وابستگی نداشــتن و ارتقای قــدرت و اســتقلال و حفظ تمامیت 
ارضی کشور بدون وابســتگی به هیچ کشوری، این شعار اساسی 
و اســتراتژیک را مطرح کردند. پس دلیلی نــدارد از غرب فاصله 
بگیریم و به سمت شرق (چین و روسیه) برویم و شرق هم چنین 
رفتاری با ما داشــته باشــد. جمهوری اســلامی باید استراتژی و 
برنامــه ای در نوع رابطه با هر کشــوری؛ چه شــرقی و چه غربی 
داشته باشد؛ یعنی نه خیلی از غرب فاصله بگیرد که وابستگی اش 
به شــرق زیاد شود، نه خیلی از شرق دور شود که به غرب محتاج 
شود. با توجه به ژئوپلیتیک ایران و منابع عظیم و بی نظیری که در 
کشور داریم، اگر درست این منابع مدیریت شوند، می توانیم همان 
سیاســت وابستگی نداشتن به غرب و شــرق را در پیش بگیریم و 

شاهد چنین رفتارهایی از سوی روسیه و چین هم نباشیم.
 طبق آخرین خبر اســتیضاح وزیر کشــور به کمیسیون شوراها   .

ارجاع شده است. دراین باره توضیح دهید.
بحث اســتیضاح وزیر کشــور به همان نکته اولــی که درباره 
شــهدا اشاره کردید، برمی گردد. ما در کشور این همه شهید و اسیر 
و جانبــاز دادیم تا قانون اساســی و تمامیت ارضی کشــور حفظ 
شــود؛ اما وقتی معاون سیاسی وزیر کشــور به عنوان رئیس ستاد 
انتخابات کشــور شــفاف ترین و صریح ترین وظایــف نمایندگی را 
طبق قانون اساســی زیر سؤال می برد و در بخش نامه ای یک سال 
مانده تا انتخابات مجلس دســتور عدم همراهی و همکاری بدنه 
دولــت با نمایندگان را صادر می کند، چاره ای جز اســتیضاح وزیر 
کشــور نداریم. اول از آقای رئیس جمهور به عنوان مســئول حفظ 
و اجرای قانون اساســی انتظار داشــتیم همان ابتدا با این تخلف 
بزرگ برخورد می کرد که نکرد. بعد از وزیر کشــور انتظار برخورد 
داشتیم که با کمال تأسف ایشان هم با وجودی که پیام و خواست 

نماینــدگان علاوه بــر رئیس جمهور به او هم رســیده بود، کاری 
دراین باره انجام نداد. وزیر کشــور به جای اینکــه با معاون خود 
برخورد کند، مســئله را مدیریت کــرد و از مجلس وقت گرفت تا 
این معاون حفظ شود؛ بنابراین به اعتقاد نمایندگان این کار نقض 
صریح قانون است و نادیده گرفتن قانون، بی حرمتی به کل جامعه 
است. به همین دلیل از دولت می خواهیم تا دیر نشده، این مشکل 
را طبق خواســت مجلس بــا برکناری معاون فــوق حل کند؛ در 
غیراین صورت مجلس به طــور جدی دراین باره تصمیم می گیرد؛ 
چراکه برگزاری انتخابات از طرف شــخصی با این نوع نگاه خاص 
قطعا مشکل ســاز خواهد بــود. مجلس وظیفــه قانونی خود را 
دراین بــاره انجام داده و اســتیضاح وزیر کشــور را به کمیســیون 
شوراها و امور داخلی کشــور ارجاع داده و در کمیسیون مربوطه 
موضوع در حال بررسی است؛ پس هفته بعد از تعطیلی مجلس، 
قطعا اســتیضاح وزیر کشور در دســتور کار صحن قرار می گیرد و 

نمایندگان درباره آن تصمیم می گیرند.
 با توجه به فضای فعلــی مجلس، چقدر احتمال می دهید وزیر   .

کشور استیضاح شود؟
با توجه به فضای مجلس که تنها چند روز تا جلسه استیضاح 
باقی مانده، اکثریت نماینــدگان اعم از ائتلاف و جریانات دیگر به 
استیضاح وزیر کشور رأی خواهند داد و موافق این مسئله هستند. 
اکثریــت مجلس معتقدنــد به این دلیل که نقــض صریح قانون 
اساسی صورت گرفته، باید با وزیر کشور برخورد شود؛ اما اگر وزیر 
کشور می خواهد استیضاح نشود، تا زمان باقی است، باید معاون 
سیاســی خاطی خود را عــزل کند؛ دراین صــورت تصور می کنم 

موضع مجلس نسبت به استیضاح او تغییر خواهد کرد.
 نقض قانون که اشــاره کردید، در بســیاری از موارد دیگر هم   .

اتفاق می افتد. چرا مجلس نســبت به این موارد حساسیت نشان 
نمی دهد؟

اجــازه دهید تا همین حد بگویــم که در هر زمان و مکان و هر 
مقطعی که قانون رعایت نشــود، تبعات جــدی آن را به بدترین 
شــکل ممکن لمس می کنیم؛ بنابراین باید مــلاک همه ما قانون 
باشــد و خــارج از آن گام برنداریــم. مجلس هم باید نســبت به 
هرگونه بی قانونی واکنش مناسب و به موقع داشته باشد، نه فقط 

مواردی خاص.
 نظر شما درباره بازگشت دوباره گشت ارشاد یا گشت خودرویی   .

یا هر عنوان دیگری به کف خیابان ها چیســت؟ هرچند که به نظر 
می رسد دولت قصد ندارد مسئولیت این اقدام را بپذیرد. به اعتقاد 
شما مســئول بازگشت و احیای دوباره این گشت به خیابان ها چه 

کسی است؟
نیروی انتظامــی بالذاته وظایفی دارد و بــرای حضور در کف 
خیابان چهار سطح از ارشاد را تعریف کرده اند که در هر مقطعی 
براساس نیاز از این ســطوح ارشاد استفاده می کنند؛ اما به اعتقاد 
من نیروی انتظامی مســئول پدیده برخورد با بی حجابی نیست و 
متولی این امر نهادهای فرهنگی هســتند کــه اتفاقا بودجه های 
کلانــی هم به این منظور ســالانه از دولت دریافــت می کنند؛ اما 
به جــای فرهنگ ســازی از طرف متولیــان فرهنگی کشــور، این 
نیروی انتظامی اســت که به موضوعــات فرهنگی ورود می کند؛ 
یعنی برخــوردی را که انتظار می رود در آخر انجام شــود، همان 
اول ملاحظه می کنیم که نشــانگر ناتوانی و ناکارآمدی نهادهای 
فرهنگی اســت؛ پس نیروی انتظامی مسئول حفظ نظم و امنیت 
جامعه اســت، نه برخورد با پدیده ای که کارکردی فرهنگی دارد. 
از این رو به دلیل ضعف عملکرد دستگاه های فرهنگی، پای نیروی 

انتظامی به ماجرا کشیده می شــود که قطعا تبعات منفی زیادی 
به همــراه دارد و این کار جواب گوی جامعه نیســت؛ در حالی که 
دولت باید ریشه ای این مشــکلات را حل کند. یکی دیگر از عمده 
مشــکلاتی که دولت به این کارها روی مــی آورد، ناتوانی در مهار 
تورم و ایجاد اشــتغال و کارکردهای فرهنگی مؤثر است؛ بنابراین 
همــه چیــز را متوجه نیــروی انتظامی کرده اســت و پلیس هم 
بــه اعتقاد من از وظیفــه اصلی خود که ایجــاد امنیت پایدار در 
کشور اســت، عبور کرده و به کف خیابان ها آمده است؛ اما سؤال 
اینجاست که این حضور تا چه زمانی می تواند ادامه داشته باشد؟

 بر اساس چه مصوبه ای و به دستور چه نهادی نیروی انتظامی   .
به کف خیابان آمده است؟

این مســئله در حوزه دولت اســت و دولت باید پاسخ گوی آن 
باشــد. کلیت دولت شــامل رئیس جمهور و کابینه است و اینکه 
بگوینــد نمی دانم و به گــردن دیگران بیندازنــد و فرافکنی کنند، 
از نظــر مردم قابــل قبول نیســت و مجلس هم از این ســخنان 
قانع نمی شــود. متولی امور اجرائی کشــور، دولــت با محوریت 
رئیس جمهور و ســپس وزرای کابینه است؛ نمی شود معاون امور 
زنان و خانواده رئیس جمهور درباره حجاب و گشــت های ارشــاد 
حرفی بزند بعد با انتقاد آقای شریعتمداری حرفش را پس بگیرد 
و مســئله مهم گشت ارشــاد در این میان بدون متولی بماند! این 

حرف منطقی نیست.
دولت چه بخواهد و چه نخواهد، مســئولیت گشــت ارشــاد 
متوجه اوســت؛ چرا کــه نیــروی انتظامی مجری سیاســت ها و 
تصمیمات دولت اســت. به زعم دولــت، چه این کار نتیجه ای به 
دنبال داشته باشد و چه نداشته باشد و منجر به اتفاقات احتمالی 
شــود، مسئولیتش با دولت اســت؛ چرا که نیروی انتظامی مجری 

تصمیمات دولت است و باید در این باره پاسخ گو باشد.
 مجلس نمی خواهد نســبت به جایگاه خود در مورد بازگشــت   .

گشــت ارشــاد به خیابان ها واکنش در خور و قانون مندی داشته 
باشد؟

در ســطح صحن مجلــس خیر، امــا موضوع در دســتور کار 
کمیســیون امنیــت ملی و سیاســت خارجی مجلس قــرار دارد 
و برخــی نمایندگان در این بــاره انتقاد دارنــد و صحبت کرده اند. 
البتــه برخی هم موافق این کار بودنــد و تأیید کردند. درعین حال، 
همچنــان بحث لایحه عفاف و حجاب مطرح اســت که هنوز در 
ســطح مجلس باقی مانده و در صحن تصویب نشــده است. اگر 
طرحــی از طرف مجلس تصویب شــود و در اجرای آن طرح در 
سطح جامعه مشکلاتی پیش بیاید، حتما مجلس در آن مشکلات 
دخیل خواهد بود. اما فعلا سیاست های دولت در حال اجرا ست 

و دولت خودش باید در این باره پاسخ گو باشد.
 آنچه تحت عنوان مذاکرات در حال حاضر مطرح شــده است،   .

حــول محور آزادی زندانیان آمریکایی در قبال اجازه آزادســازی 
پول های بلوکه شــده ایران توسط برخی کشــورها از جمله عراق 

است. در این زمینه بیشتر برای مخاطبان ما توضیح دهید.
مذاکرات حاشــیه ای و فرعــی زمینه مذاکــرات اصلی برجام 
است و برخی کشورها از جمله عمان، قطر و عراق از دو، سه سال 
پیش تا کنون واســط این ارتباطات شــده اند. دولت عراق از چهار 
ســال پیش در این باره بسیار فعال شده اســت که حاشیه های آن 
را کم رنگ کند تا برجام به نتیجه برســد. از طرفی، برخی اقدامات 
را نیــز عمان و برخی دیگر را قطر انجام داده اند و بعضا به تبادل 
برخــی زندانیان انجامید. در حال حاضر برخی موارد که توســط 
عمان انجام شــد، قرار بر این اســت که به هر شــکلی پول های 

بلوکه شــده ایران را برگردانند یا بــه نحو دیگری عمل کنند که در 
راستای جلســات برجام اســت. بنابراین امیدواریم در برجام این 
موارد مؤثر باشــند و اگر برجام شکل نگیرد، این جلسات مقدماتی 

هم بی نتیجه خواهد ماند.
اما بــا توجه به ســخنان وزیــر خارجه در کمیســیون امنیت 
ملــی و خــارج از آن، مذاکرات برجــام کاملا در جریان اســت و 
درخواست هایی از طرف آمریکا برای ادامه مذاکرات مطرح است 
و یک ســری پاسخ هایی هم از ســوی جمهوری اسلامی مستقیم 
و غیرمســتقیم داده شــده اســت. بنابراین طبق گفته های وزارت 
خارجه ما، جلســات مذاکرات برجام برگزار خواهد شد، اما اینکه 
نتیجه آن چه خواهد شــد، به نظر مذاکره کنندگان بستگی دارد و 

امیدواریم این تلاش ها به نتیجه برسد.
 ظاهرا مذاکرات فعلی به صورت شفاهی است و چیزی به طور   .

مکتوب ثبت نمی شــود. آیا این احتمال وجود نــدارد که یکی از 
طرفین این توافق های شفاهی را نقض کند؟

توافقات شفاهی وقتی از سوی یک مقام رسمی کشور است و 
پیامی را به کشوری دیگر به صورت شفاهی منتقل می کند، از نظر 
دیپلماتیک با توافق مکتوب تفاوتی ندارد. تاکنون هم پیام هایی که 
از طرف آمریکا انتقال یافته اســت، شفاهی بوده و بعد منعکس 
شده اند و توافق های سایر کشورها هم کتبی و هم شفاهی بوده اند 

و در عرف بین الملل جای نگرانی نیست.
 نظر شــما دربــاره این بخــش از اصلاح قانــون انتخابات که   .

نامزدهای انتخابات شــش مــاه قبل از انتخابــات ثبت نام کنند، 
چیست؟

دوره نمایندگی طبق قانون چهار ســال اســت و زمان ثبت نام 
مجلــس هــم از نظر عقلی و منطقی مشــخص اســت. ثبت نام 
نامزدها شش ماه قبل از انتخابات، فضای کشور را انتخاباتی کرده 
و نقش مجلس در قانون گــذاری را کم رنگ می کند. از این جهت 
برای انتخابات فی النفســه مشکلی نیست، اما اینکه مجلس را از 
هم اکنــون وارد فضای انتخابات کننــد، از نظر قانون گذاری نقش 

مجلس را کم رنگ می کند که برای کشور آسیب زاست.
 قانــون جدید انتخابات را چقدر در راســتای افزایش ســطح   .

مشارکت می دانید؟
دو موضــوع در این بــاره وجود دارد. اینکه شــش مــاه قبل از 
انتخابات فضای کشــور انتخاباتی شــود می توانــد برای افزایش 
سطح مشارکت مؤثر باشد. اما ورود نمایندگان شش ماه مانده به 
انتخابات نکته ای منفی اســت و عملا مجلس وارد فضای رقابتی 

می شود که بیش از نفع برای کشور مضر است.
 با توجه به فضای فعلی کشور و مشکلات اقتصادی و اجتماعی   .

و انتقاداتی که مطرح است، سطح مشارکت مردم در انتخابات را 
چطور ارزیابی می کنید؟

اگــر دولــت فکری اساســی برای معیشــت و ترمیــم برخی 
رفتارهای غلط اجرائی در حــوزه اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی 
انجام ندهد، اثرات مخرب آن را در انتخابات پیش رو خواهیم دید.
از آنجایی که نظام جمهوری اســلامی برگرفته از خود مردم 
بوده اســت، تنها پشــتیبان این نظام مردم هســتند؛ پس انتظار 
می رود مردم همچنان پشــتیبان نظام باشــند و از نظام فاصله 
نگیرنــد. هرچند دلیل اصلــی این نارضایتی هــا، کارکرد و رفتار 
دولت ها ست. بنابراین عملکرد دولت در حوزه اشتغال و مباحث 
اقتصادی، معیشــتی، فرهنگی و اجتماعــی بر حضور مردم پای 
صندوق های رأی اثرگذار اســت. با توجه به فرصت چند ماهه ای 
کــه دولت تــا انتخابات دارد، بهتر اســت فکری برای اشــتغال 
جوانان، مهار تورم و معیشــت جامعه داشــته باشد تا مشارکت 

افزایش یابد.
 ارزیابی می شود برخی فعالان سیاسی رادیکال خواستار تشدید   .

انتقادها هستند تا به دنبال آن، سطح مشارکت پایین بیاید و آنها 
و همفکرانشان بتوانند با رأی حداقلی خود وارد مجلس شوند. نظر 

شما در این باره چیست؟
به اعتقاد من اگر شرایط کشور برای انتخابات طبق روال فعلی 
باشــد، سطح مشارکت پایین خواهد بود که خودش آسیبی جدی 
اســت. اگر حضور مردم پررنگ نباشــد، دچار اشــتباه در انتخاب 
می شــویم. بنابراین باید دولت ســازوکار حضور پررنگ مردم پای 
صندوق های رأی را فراهم کند. مردم در ۴۴ ســال گذشــته نشان 
داده اند همواره پشــت نظام بوده اند و امروز که مردم از مشکلات 
اقتصادی و اجتماعی رنج می برند و این گلایه مندی ها در انتخابات 
می تواند بروز کند، پس نوبت دولت و نظام است که پشت مطالبه 

مردم بایستند.
دولــت باید حتمــا رفتــارش را در نحــوه مدیریتــی جامعه 
عــوض کند؛ چرا کــه نوع نگــرش فعلی دولت بــا واقعیت های 
جامعــه همخوانی ندارد و واقعیت های جامعــه را نمی بیند. بر 
این اســاس، تصور می کنم دولت باید به بطــن جامعه برگردد و 
واقعیت ها را ببیند و درست تحلیل کند. برای آینده انتخابات هم 
وضعیت مناســبی تعریف کند و بازنگری و گشایشــی در رفتار و 
سیاســت هایش در حوزه اشتغال و معیشــت و شرایط اجتماعی 

ایجاد کند؛ چرا که مردم از این وضعیت ناراضی هستند.
 این تغییر نگرش دولت در صورتی محقق می شــود که دولت   .

برای حضور مردم پای صندوق هــای رأی فعالیت جدی کند. اما 
بازخوردها و تحلیل هایی که می بینیم، بر این باور است که دولت 
هنوز برنامه اجرائی مشــخصی برای افزایش حضور در انتخابات 
ارائه نداده اســت؛ حتی به تعابیری که گاهی شــنیده می شــود، 

دغدغه خاصی در این باره ندارد.
بــه نظــر من اگــر دولتی چنیــن نگاهی داشــته باشــد، نگاه 
انقلابی گری نیست و نگاه ضد نظام و ضد انقلاب است. فرقی هم 
ندارد چه دولتی باشــد. هر دولتی که به دنبال کاهش مشــارکت 
مردمــی در انتخابات باشــد، ضد مردم و انقلاب اســت. بنابراین 
دولت نباید نگران مشــارکت مردم در انتخابات یا ترکیب مجلس 
باشــد، بلکه باید نگران وضعیت معیشــتی مردم باشــد تا زمینه 

گلایه مندی آنها را ایجاد نکند.

شهریار حیدری، عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس در گفت وگو با «شرق» تحلیل کرد

بازگشت گشت ارشاد و نقش دولت
معصومه معظمی: تنها چند ماه به انتخابات مجلس دوازدهم زمان باقی است و در این فرصت باقی مانده، مجلسی ها کوشیدند با اصلاحاتی، قانون انتخابات جدید را مبنای انتخابات پیش رو قرار دهند. هرچند به موجب قانون جدید کاندیداها موظف اند شش ماه مانده به انتخابات 
برای نامزدی ثبت نام کنند؛ اتفاقی که مورد نقد برخی نمایندگان قرار دارد؛ چراکه این عمل می تواند پیش از موعد فضای کشــور و مجلس را رقابتی کند. اتفاقی که از منظر برخی نمایندگان ازجمله شــهریار حیدری، نماینده مردم گیلانغرب، قصرشــیرین و ســرپل ذهاب، برای کشور 
آسیب زا خواهد بود و کمکی به افزایش سطح مشارکت نخواهد کرد. ازجمله مباحث دیگری که این روزها توجه مجلسی ها را به خود جلب کرده، مقوله بازگشت گشت ارشاد به کف خیابان ها و موضوع حجاب است. مسئله ای که علاوه بر موارد دیگری مثل ادامه مذاکرات، استیضاح 
وزیر کشور، به رسمیت نشناختن تمامیت ارضی ایران از طرف روسیه و... دستمایه گفت وگوی «شرق» با این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس یازدهم شد. شهریار حیدری با حضور در تحریریه «شرق» به همه سؤالات فوق پاسخ داد. این نماینده همچنین مسئول 

بازگشت گشت ارشاد به خیابان ها را دولت و شخص رئیس جمهور دانست؛ چراکه به اعتقاد او نیروی انتظامی صرفا مجری تصمیمات و سیاست های دولت است. مشروح این گفت وگو را در ادامه می خوانید.
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